
 

Celoostravská humanitární sbírka 
„Nepotřebné věci potřebným lidem“ pro-
běhla 19. 4. na nákladním nádraží ČD Cargo 
v Ostravě. Darovat nepotřebné ošacení a další 
věci přišlo asi 450 domácností, což naplnilo 
bezmála jeden železniční vagón.

Lidé nejenže si uvolnili místo ve skříni, ale 
umožnili, aby věci byly dále využity, pomohli 
šetřit životní prostředí a zajistili pracovní pří-

ležitost pro lidi bez domova, kterou zajišťuje 
třídírna šatstva Diakonie Broumov. „Přišlo 
mi škoda, dát to do kontejneru, takhle můžou 
věci posloužit dále,“ byl častý názor příchozích 
dárců všech věkových kategorií, kteří neváhali 
cestovat i MHD přes celou Ostravu, aby ode-
vzdali třeba jen jeden oblek. Manuální pomoc 
při sbírkové akci poskytl také dobrovolník 
Charity Ostrava. Rádi bychom touto cestou 
vyjádřili poděkování všem lidem, kteří vynalo-
žili úsilí a čas a přišli darovat něco svého, aby 
tak pomohli potřebným lidem!

Charita Ostrava sbírku ve spolupráci 
s Diakonií Broumov, která věci dále třídí a vyu-
žívá, organizovala poprvé. I proto se omlou-
váme za nedokonalou navigaci či další nedo-
patření. Vnímáme tuto humanitární sbírku jako 
potřebnou součást kultury života města Ostravy 
a připravujeme pokračování opět na podzim – 
termín: 6. září 2010, 9–18 h. Termín podzimní 
sbírky bude ještě potvrzen na webu CHO. dk
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Ostravané naplnili vagón 
humanitární pomocí

Charita Ostrava, Kořenského 17, 703 00 Ostrava-Vítkovice, tel.: 596 621 094, bankovní účet: 196352520277/0100, IČ: 44940998

Soubor fotografií Život Charity Ostrava 
objektivem Pavla Zuchnického vznikl za pod-
pory Ministerstva kultury v roce 2009. Ojedinělý 
sociální dokument autenticky zachycuje běžný 
život lidí v obtížných situacích – seniorů, lidí 
bez domova, lidí s duševním onemocněním, 
pacientů hospice, dětí v rodičovských centrech. 
Od počátku dubna byly snímky představeny 
na Střední škole v Bohumíně, především stu-
dentům oboru Výchovná a humanitární činnost. 

Další vernisáž proběhla koncem dubna 
v prostředí HSBC Bank PLC HBEU v Ostravě 
na Hornopolní ul., která byla spojena s besedou 
o fotografiích a o činnosti Charity Ostrava 

s pracovníky této instituce. Všechny snímky 
jsou publikované také na profilu Charity 
Ostrava na Facebook.com. dk

Život Charity Ostrava putuje
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V postní době měli 
věřící možnost návratu 
k starobylé tradici – 
almužně. Tato dobro-
volná duchovní formace 
se uskutečnila z pověření 
České biskupské konfe-
rence v celé ČR. Lidé střá-
dali do postniček peníze 
za požitky, které si během 
postu odřekli, a výtě-
žek věnovali na konkrétní účely místní Charitě.

Postní almužna pro Charitu Ostrava byla roz-
dělena dle přání dárců (viz tabulka):

Výsledek postní almužny v jednotlivých far-
nostech: Ostrava-Poruba 20 658 Kč, Ostrava- 
-Pustkovec 9 661 Kč, Ostrava-Hrabůvka 5 441 
Kč, Šenov 20 695 Kč, Havířov 28 395 Kč, 
Brušperk 6 523 Kč, Jablunkov 29 234 Kč, Mosty 
u Jablunkova 7 100 Kč a další 640 Kč. Výsledek 
postní almužny je projevem lidskosti a zájmu 

o pomoc lidem, kteří to nejvíce potřebují, je pro-
jevem humanitárnosti a soucítění s těmi, kteří 
jsou v nelehké situaci.

DĚKUJEME ZA PODPORU VŠEM, KTEŘÍ 
SE DO AKCE ZAPOJILI…!

dk

Desítky tisíc z postní almužny pro lidi v nouzi

Určení almužny částka konkrétní využití 
v Charitě Ostrava

pro rozhodnutí CHO 51 377 CHD sv. Františka – 
rekonstrukce objektu

pro matky s dětmi 5 161 CHD sv. Zdislavy – 
dětské hřiště

pro lidi těžce nemocné 
a s postižením 3 355 CHD Salvator Krnov – 

pomůcky pro ergoterapii
pro humanitární 
pomoc 92 Arcidiecézní Charita 

Olomouc – Haiti

pro lidi bez domova 592 Kontaktní místo – zimní 
nouzový nocleh

pro lidi v nouzi 1 406 Kontaktní místo – zimní 
nouzový nocleh

pro Hospic sv. Lukáše 65 533 vymalování, polohovací 
pomůcky, knihy

Celkem 128 347

Charitní dům sv. Františka, který lidem bez 
domova poskytuje službu noclehárny a azylového 
domu, žije ve víru stavebních prací. Od počátku 
dubna je zahájena realizační fáze projektu „Cesta 
k domovu“, který má zlepšit technický stav zasta-
ralého objektu v památkové zóně na Sirotčí ulici 
v Ostravě-Vítkovicích a také zvýšit kapacitu 
domu o celkem 14 lůžek. 

„Ve veřejném výběrovém řízení na dodávku 
rekonstrukce byla vybrána společnost Bytostav. 
Celý projekt budeme financovat z evropských 
fondů prostřednictvím Regionálního operač-
ního programu Moravskoslezsko s naší spolu
účastí,“ přibližuje Martin Pražák, ředitel Charity 
Ostrava.

Ačkoli probíhají stavební práce, provoz domu 
není zastaven. „Požádali jsme naše uživatele 
služeb o shovívavost. Pro službu noclehárna jsme 
museli dočasně najít v objektu jiné prostory a na 
pokojích pro tři lidi budou ubytováni čtyři uživa-
telé,“ přibližuje provozní synchronizaci vedoucí 
domu Jiří Linart. Rekonstrukce azylového domu 
bude probíhat do podzimu 2010.

Celkové náklady měly původně dosáhnout 
výše 12,9 mil. Kč. Vzhledem k ceně dosažené 
ve výběrovém řízení se však přepokládá úspora 

asi 15 %. Spoluúčast Charity Ostrava je 7,5 % 
z celkových nákladů. Sociální služby pro lidi bez 
přístřeší jsou v Ostravě kapacitně nedostačující 
a zimní období řeší Charita Ostrava ve spolupráci 
s Armádou spásy nabídkou nouzového noclehu.

„Rekonstrukce Charitního domu sv. Fran
tiška je jednou ze sedmi větších investic, které 
jsme v oblasti sociálních služeb podpořili 
dotací z Regionálního operačního programu 
Moravskoslezsko. Dohromady jde o 15 projektů 
a dotaci přes 161 milionů korun. Jedná se nej-
častěji o rekonstrukce a modernizace chráně-
ných bydlení a dílen, denních center a stacio-
nářů, azylových domů a obdobných zařízení. 
Ke stejným účelům má být v roce 2010 uvol-
něno dalších 190 milionů korun,“ uvádí Kateřina 
Dostálová, zástupkyně ředitele Úřadu Regionální 
rady Moravskoslezsko. Regionální rada spravuje 
a uplatňuje evropské dotace určené výhradně 
pro Moravskoslezský kraj. dk

Rekonstrukce azylového domu v plném proudu
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Málo může znamenat mnoho
Každoročně se připravujeme na Dny otevře-

ných dveří a s napětím očekáváme, kolik zájemců 
přijde. První den přišly do CHD sv. Alžběty 
na Syllabovu ulici i dvě pracovnice Ústavu 
urgentní medicíny a forenzních oborů Ostravské 
univerzity s tím, že je zajímá naše zařízení a že 
by mohla být pro obě strany zajímavá nějaká 
forma spolupráce. Nabídli jsme možnost praxe 
pro studenty a na oplátku jsme dostali nabídku 
v kurzu „Zdravotník zotavovacích akcí“. Do 

kurzu se přihlásilo hned několik našich zaměst-
nanců. Ale to ještě není všechno. Besedy s poli-
cisty, strážníky, hasiči, příslušníky vodní a horské 
záchranné služby a ukázky bojového umění, 
to vše bude jistě příjemným zpestřením programu 
uživatelů i vzdělávacích akcí zaměstnanců. Už 
se těšíme na první praktikanty, kteří nám pomo-
hou s aktivizací našich uživatelů!

Jarmila Grollová,  
vedoucí CHD sv. Alžběty

V posledních měsících v naší poradně dochází 
k zajímavému jevu. Klientů, kteří mají problémy 
se splácením svých dluhů, je stále víc a víc, a tak 
se dluhové poradenství stává nejčastěji poskyto-
vanou oblastí v poradně. 

Do poradny tito lidé přicházejí z nejrůznějších 
důvodů. Navštěvují nás ti, kteří své půjčky splácejí 
ze svých příjmů s vypětím všech sil a vědí, že taková 
situace je pro ně do budoucna neúnosná. Navštěvují 
nás i ti, kteří splácejí půjčky velice nepravidelně 
či příležitostně, dle svých momentálních finančních 
možností. Častými klienty poradny se stávají i ti, 
po nichž jejich věřitelé své pohledávky vymáhají 
buď soudní, nebo mimosoudní cestou. Poslední 
a největší skupinou jsou takoví, kteří již mají v rukou 
rozhodnutí o exekuci. Tito klienti se ocitli v tzv. 
„poslední fázi“ celého procesu vymáhání dluhu. 

Ve chvíli, kdy klient přichází do poradny 
s exekučním příkazem, je těžké exekuci zabránit. 

Možnosti, díky kterým se klient této fázi mohl 
vyhnout, už promeškal. Při konzultaci pak infor-
mujeme zájemce o tom, jak může ochránit sebe, 
rodinu, svůj movitý a nemovitý majetek. 

Máme za to, že z velké části je tento stav 
způsobený obecně nízkou finanční gramot-
ností občanů a také snadnou dostupností růz-
ných produktů na finančním trhu. Vliv určitě 
má také dobře mířená reklama novodobých 
„lichvářů“.

Pro klienty je vždy nejtěžší přijmout, že dluhy 
nelze splatit během krátké doby a dlužník 
se s nimi musí naučit žít a hospodařit. Řešení 
dluhů bychom mohli přirovnat k „běhu na dlou-
hou trať“, ve kterém podstatnou roli hraje 
ochota a zájem člověka začít řešit svou neleh-
kou situaci, a pak ve svém rozhodnutí vytrvat.

Bc. Kateřina Pekárková, vedoucí Charitního střediska 
poradenských a sociálních služeb

Dluhového poradenství v poradně stále přibývá

Na počátku května jsme byli s uživateli služby 
Osobní asistence na výletě v Praze. Vyzkoušeli 
jsme bezbariérovost MHD. Bariéry, které byly, 
jsme silou nám vlastní překonali. Ubytovali jsme 
se v Jedličkově ústavu na Vyšehradě. První den 
jsme byli na Petříně, terén byl hodně kopcovitý, 
proto jsme skončili v půli kopce. To nám ale 
pod romanticky rozkvetlou třešní vůbec nevadilo. 
Náš výlet pokračoval do ZOO. Zahrada je velmi 
rozmanitá. Viděli jsme i čerstvě narozené gorilí 
mládě. Za pohled stáli i lední medvědi. Pro člo-
věka na vozíčku je terén hodně náročný. Výhled 
na celou Prahu ale stál za to. K večeru jsme přijeli 
do centra a prohlédli si večerní město. Po příchodu 
na ubytování jsme si udělali příjemný večer při 
sklence dobré valašské slivovice. Druhý den jsme 
podnikli výlet do Národního muzea. Pro všechny 

naše uživatele to bylo poprvé. Všem se výlet líbil, 
nafotili jsme spoustu fotek, ale ty nezapomenutelné 
zážitky máme v srdíčku vyryté napořád.

Z. Eyermannová, Středisko osobní asistence

Praha na vozíčku
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TVOŘILKY 
z kroužku „TVOŘIVÉ RUCE“ Charitního 
střediska Gabriel – komunitního centra pro seniory:
Každý čtvrtek od desíti scházíme se pospolu,
abychom se usadily vedle sebe u stolu.
Vyložíme své pomůcky, povíme si novinky
pak se dáme do tvoření pod vedením Dášenky.
Zkušeností máme dosti, vždyť už nejsme nejmladší,
máme jenom velkou lásku k té tvořivé činnosti.
Materiál hromadí se za pomocí každého,
kdo si doma úklid dělá, najde něco vhodného.
Textil, papír, knoflík, vlna, vyšívací bavlnky,
vše se hodí v naší dílně pro šikovné tvořilky.
Vyrábíme drobné věci pro radost i k užitku,
také se zde naučíme zbrusu novou techniku.
I nás totiž ovlivnila tahle dnešní módní vlna,
pustíme si internet, nové trendy máme hned.
Ten náš kroužek máme rády, Dáša nám tak 

trochu radí,
Iva nosí krásné vzorky, moc se snaží obě Věrky,
přijdeli též Vlastička, hned jsou dobrá kafíčka.
Všechny holky v této dílně jsou snaživé, ochotné,

protože tak rády máme dělat něco pro jiné.
Těší nás to, že svým dílkem pohladíme po duši,
k tomu ještě radost, úsměv, neboť smutek nesluší.
Dost už chvály, víme přece, že všem se vše nelíbí,
na to máme každý nárok, jen vždy zůstat diskrétní.
Nás však nikdo neodradí, hrajeme si velmi rádi,
komu se to nelíbí, ať nechodí do dílny.
Naše dílna v Gabrielu sdružuje nás ve svém centru,
poskytuje možnosti, kam můžeš i ty, i ty.
Ve věku, kdy nejsi mlád, mášli víc než padesát,
není dobré nic nedělat, ruce, mozek zanedbávat,
proto tady chodíme, jedna druhé vděčíme
za přátelství, za radu, vždy za dobrou náladu!

Dagmar Cheicová a tvořivý kolektiv „Tvořivé ruce“ 

Bohatý program v RC Klubíčko zahrnuje 
pestrou nabídku vzdělávacích aktivit pro rodiče. 
V dubnu byl zahájen kurz Návrat do zaměstnání 
a kurz PC. Až do června pokračuje kurz anglic-
kého jazyka, a to ve dvou skupinách – začáteč-
níci a pokročilí. Součástí květnových seminářů 
o rekvalifikacích a o zaměstnaneckém právu 
je zajištění hlídání dětí. Nabízíme také každý 
měsíc přednášky a besedy s psycholožkou a fyzio-
terapeutkou.

V rámci Pohybové a tvořivé aktivity pro děti 
proběhly – kromě pravidelných cvičebních a tvo-
řivých bloků – také dvě větší akce: Vítání jara 
spojené s otevíráním studánky a každoroční Slet 

čarodějnic. RC Klubíčko je zapojeno do celore-
publikových kampaní Sítě mateřských center, a to 
mimo jiné i blokem pro tatínky a děti nazvaným 
„Hrajeme si s tátou“. Snažíme se oslovovat i mladé 
maminky, proto jsme zřídili na obou pobočkách 
Facebookové profily. Najdete nás pod heslem 
Klubíčko Bělský les a Klubíčko Gabriel.

Hořínková Petra 

Jaro jsme v Klubíčku uvítali na několika frontách

Všechny aktivity RC Klubíčko probíhají díky podpoře 
z Operačního programu lidské zdroje a zaměstnanost 
Evropského sociálního fondu.

Půjčovna kompenzačních pomůcek je službou 
pro lidi se zdravotním postižením. Její vybavení 
se rozšíří díky grantové podpoře Výboru dobré 
vůle – Nadaci Olgy Havlové, která 
poskytla 70 tis. Kč na nákup polo-
hovací postele, matrace a mechanic-
kých vozíků. Za poskytnutou podporu 
velice děkujeme!

Charitní půjčovna kompenzačních 
pomůcek zapůjčuje například mecha-

nické vozíky, chodítka, sprchovací vozíky, sedáky 
do vany, toaletní židle, polohovací postele, odsá-
vačky, nadstavby na WC, biolampy, antidekubitní 

matrace atd.

Kontakt: Jana Camfrlová, Dis., 
tel: 599 508 505, mobil: 731 625 768,
adresa: Hospic sv. Lukáše, 
Charvátská 8 
700 30 OstravaVýškovice dk

VDV – Nadace O. Havlové podpořil půjčovnu pomůcek



vzděLÁvÁme se

5

EAPN ČR a Charita Ostrava uspořádaly v rámci 
Evropského roku boje proti chudobě a sociálnímu 
vyloučení 2010 Kulatý stůl k otázkám předlužení 
občanů. Otázky chudoby, zadlužení a lichvy jsou 
v současných podmínkách ekonomické krize stále 
naléhavější. V České republice přibývá lidí, kteří 
se ocitají v tísni v důsledku předlužení.

Kulatý stůl proběhl 13. dubna 2010 v Charitním 
středisku Gabriel jako osmý v pořadí, od října 
2008 pořádá tato diskusní fóra EAPN ČR 
(European Anti Poverty Network). Účastní se jich 
zástupci nestátních neziskových organizací, 
veřejné správy, politických stran a další. Diskuzi 

vedla Milena Černá z EAPN ČR. Ostravského 
kulatého stolu se účastnili např. Jan Keller (FSS 
OSU), Jaroslava Rovňáková (Magistrát Ostrava), 
David Šmejkal (Poradna při finanční tísni), Ivan 
Noveský (Cofet a.s.), Monika Mlejnková (IQ 
Roma Servis), zástupci mnoha neziskových orga-
nizací.

Hlavním důvodem, proč se tento Kulatý stůl 
konal v Ostravě, je aktivizace moravských orga-
nizací, které poskytují služby lidem v předlu-
žení nebo ohrožených předlužením, a dát prostor 
pro jejich zkušenosti. Účastníci se hodlají obrátit 
na vládu s požadavkem, aby se zabývala pre-
ventivními opatřeními proti chudobě způsobené 
předlužením, neboť situace naléhavě vyžaduje 
řešení.

Podle Národního programu Evropského roku 
boje proti chudobě a sociálnímu vyloučení jsou 
předlužením ohroženy především tyto cílové sku-
piny: osoby ze sociálně vyloučených komunit; 

samoživitelé, početné 
rodiny, rodiny s jed-
ním příjmem; neza-
městnaní, především 
dlouhodobě; mladí a naopak starší lidé, zdravotně 
postižení; vězňové, osoby po návratu z výkonu 
trestu; mladí po ukončení ústavní nebo ochranné 
výchovy a náhradní rodinné péče; cizinci. 

Národní program upozorňuje, že je třeba zvý-
šit finanční gramotnost veřejnosti, rozšířit sítě 
finančního poradenství, zvýšit počet sociálních 
pracovníků pomáhajících osobám ohrožených 
zadlužeností a konečně i více využívat institut 
sociálních půjček. Hlavními aktéry těchto opat-
ření jsou MPSV ve spolupráci s MŠMT, MF, MS, 
MV a kraje.

Ve všech dosavadních diskusích se obje-
vilo téma již 3 roky projednávané, ovšem stále 
neschválené, připravované zákonné úpravy týka-
jící se odpovědného úvěrování podle směrnice 
Evropské komise. V diskusích se dospělo k pře-
svědčení, že je ostudné, že Parlament České 
republiky nehledí na zájem lidí ohrožených lich-
vou, předlužením a chudobou a nesnaží se kul-
tivovat právo v ČR a sladit je s úrovní zemí 
EU, konkrétně zabránit predátorským praktikám 
nebankovních institucí, které poskytují úvěrové 
služby.

převzato z tiskového prohlášení EAPN ČR

Další informace naleznete na následujících webo-
vých stránkách: 
www.eapncr.org, www.ostrava.caritas.cz, 
www.ey2010.cz, www.2010againstpoverty.eu

Kulatý stůl k otázkám 
předlužení občanů
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Paní vedoucí, mohla byste říci čtenářům 
Čtvrtletníku něco o svém životě?

Narodila jsem se v Brně jako nejstarší ze tří 
sourozenců. Vyrůstala jsem v křesťanském pro-
středí, rodiče byli aktivními členy evangelic-
kého sboru v Miroslavi. Po ukončení studia 
jsem se dostala na dvouletou sociálně-právní 
školu do Prahy. Pracovala jsem jako odborná 
instruktorka v Institutu 
pro další vzdělávání 
lékařů a farmaceutů, 
v kabinetu psychologie, 
kde jsem měla možnost 
pracovat s takovými 
osobnostmi, jako byl 
prof. J. Langmeier 
a prof. Z. Matějček. 
Zkušenosti, které 
jsem zde získala, jsem 
využívala i v dalších 
letech a mohla jsem 
z nich později čerpat 
i při výchově svých 
dětí. V průběhu stu-
dia jsem měla opako-
vaně možnost navštívit 
o prázdninách církevní 
zařízení pro zdravotně 
postižené děti a mládež 
v Rostocku, v bývalé 
NDR. Pobyty u mne 
probudily touhu pra-
covat v podobném cír-
kevním zařízení u nás. 

Během studií jsem 
se seznámila v pražském sdružení křesťanské 
mládeže se svým budoucím manželem a v roce 
1976 jsme se vzali. Narodily se nám dvě dcery 
a dva synové, mezitím jsem pracovala jako soci-
ální pracovnice. Rok 1989 znamenal i pro nás 
určitý zvrat v dosavadním zaměstnání. Zkušenosti 
z Německa a touha po aktivním zapojení církve 
do sociálních služeb mě vedly k účasti na vzniku 
ostravského střediska Diakonie ČCE, kde jsem 
v následujících třech letech dělala první vedoucí. 
Po odchodu z Diakonie jsem pracovala mimo obor 
v Centru kultury a vzdělávání. Práce mě nijak 
neuspokojovala, ale brala jsem to jako pracovní 
příležitost. Ani jsem nedoufala, že se ještě někdy 
vrátím ke své původní profesi. 

Jak jste se dostala do Charity Ostrava?
Za to vděčím zakladatelce pečovatelské služby 

Charity Ostrava Elišce Lantové. Poprvé jsme 
se setkaly už v době mého působení na psy-
chiatrii, narazily jsme na sebe opět začátkem 
devadesátých let, když jsme obě sdílely zkuše-
nosti s počátky nově zřizovaných neziskových 
organizací. Obě jsme se podílely na realizaci dvou 

ošetřovatelských kurzů 
blahoslavené Zdislavy. 
Když se v roce 2005 
rozšiřovalo středisko 
sv. Alžběty na Zelené 
ulici, vzpomněla si Eliš- 
ka na mne a oslovila 
mě. Nastoupila jsem 
jako vedoucí Charitního 
domu sv. Alžběty 1. čer-
vence 2005. Zařízení 
má dvě části: na Zelené 
máme 28 lůžek a 10 míst 
pro Denní centrum, 
na Syllabově nabí-
zíme 18 lůžek. Jedním 
z prvořadých úkolů, 
které mi byly vyty-
čeny při nástupu, bylo 
pokusit se o stmelení 
obou kolektivů, tak aby 
obě zařízení byla vní-
mána jako jeden celek 
a aby zaměstnanci při-
jali za vlastní vědomí, 
že pracují v církevním 
zařízení, byť sami 

nemusí z církevního prostředí pocházet. Z reakcí 
klientů i rodinných příslušníků se zdá, že se snad 
pomalu daří tyto cíle naplňovat. 

Jak je to s duchovní službou v CHD 
sv. Alžběty?

Duchovní služba je zajištěna z místní farnosti 
otcem Jiřím Ramíkem a jáhnem Janem Breníkem, 
kteří naše klienty pravidelně navštěvují. Duchovní 
služba patří nejen klientům, ale otec Ramík 
se podobně věnuje i zaměstnancům střediska. 
Těší mě, že v současné době je duchovní služba 
zaměstnanci plně respektována a chápána jako 
součást života v Charitním domě sv. Alžběty. 

Za rozhovor poděkoval M. Machálek

Tentokrát jsme si vybrali pro rozhovor vedoucí Charitního domu sv. Alžběty, zařízení pro pře-
chodný pobyt seniorů a Denního centra pro seniory, paní Jarmilu Grollovou.
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„Člověk v příběhu své vlastní duše prožívá, často 
za velkých útrap, své vlastní dobrodružství.“ 
(G. K. Chesterton)

Čas prázdnin a dovolené jest také 
někdy časem dobrodružství. Jako 
nástroj zde může dobře posloužit 
příroda, krásy hradů a zámků, pobyt 
na venkově anebo cesta do ciziny. 
Může to ovšem také být potřebná 
rekonstrukce bytu či domu, či jeho 
vymalování…

Oba způsoby trávení volného času – 
rekreace i práce – většinou dobře naplá-
nujeme. A přesto asi vždy se setkáme 
s něčím, s čím jsme nepočítali, co nebylo 
součástí našich přípravných úvah. Jsme 
ovšem jistě rádi a spokojení, pokud 
vše klapne, rekreace se podaří a pracovní činnost 
nese výsledek opraveného a vylepšeného. Otázkou 
je, zdali na věci, které jsme prožili podle plánu, 
také tolik vzpomínáme. Je zde ovšem ještě jedno 
„zdali“ a myslím, že důležitější: zdali nás ony bez 
problému a překvapení prožité situace v budoucnu 
povzbudí a posílí? Nechci tím vůbec zpochybnit 
hodnotu dobré přípravy, plánovacích úvah, ces-
tovních map, či odborných stavebních projektů. 
Také to není pokus o pochvalu bezhlavého jednání.

Ale protože nejsme neživé stroje a máme onen 
nehmotný a neuchopitelný prostor v sobě i kolem 

sebe, jsme schopní „přežít“. Dokonce i s užitkem 
prožít i to, co není naplánováno a propočítáno. 

Jsme uschopnění i k dobrodružství! 
A toto nemusíme, a spíše ani nemáme 
vyhledávat. Ono si člověka v pravý 
čas najde. V jedné modlitbě se říká: 
„Ať ve spojení s Kristem hledáme 
trvalou jistotu a bezpečí“. I pro křes-
ťana je vlastní touha po jistotě. Ale 
nebe je až v nebi. A zde hledáme 
a věříme, že Bůh nám moudře udělí 
to pevné, ono bezpečí, a také v pravý 
čas dá prožít nečekané, překvapivé, 
dobrodružné. Důležité je ovšem 
být spojen s Kristem. Tam je totiž 
to „Boží“ – pevné, jisté. U Krista 
vidíme i to lidské, také pevné, ale 

i zranitelné. A Kristovým „dobrodružstvím“ bylo 
a je spojení Božího a člověčího.

Slovník spisovné češtiny říká o pojmu dob-
rodružství: „Vzrušující příhoda nebo neobyčejný, 
odvážný, popř. neuvážený čin spojený s nebezpečím“. 

Na prázdninový čas tedy chci všem popřát 
samozřejmě odpočinek, zotavení, načerpání sil. 
Přeji vydařené a podle dobrého očekávání pro-
žité rekreace nebo užitečné práce. Pokud ovšem 
prožijete dobrodružství – ať je tím, na co se nejen 
barvitě vzpomíná, ale co se stává i vnitřní oporou, 
třeba na čas životních zkoušek. k.u.f.a.

Trochu dobrodružství

DOBRÝ POCIT
Nádherný slunečný den. Před Charitním středis-

kem Michala Magone postává netrpělivě hlouček 
dětí. Za chvíli to vypukne! Velký turnaj v ping- 
-pongu!! Někteří z nich se těší, smějí se, vtipkují, 
jiní jsou nervózní. Ale celkově tu panuje příjemná 
atmosféra. Přesně v 10 hodin dopoledne otevíráme. 
Středisko se rázem naplní 
radostí a životem. Odevzdání 
přihlášek, vypsání herních 
tabulek, připomenutí pravidel 
a turnaj může začít! Jeden zápas 
střídá druhý, panuje zároveň 
uvolněná i napjatá atmosféra. 
Děti si turnaj opravdu užívají. 
Stejně tak i pracovníci stře-
diska. Ve chvílích volna mezi 
zápasy děti hrají stolní fotbá-
lek, smějí se, povídají si, posil-
ňují se dobrotami nebo se baví 

u počítačů. Místnost herny se příjemně prohřívá 
odpoledním sluncem. Čas ubíhá a pomalu se blíží 
konec turnaje. Potvrzuje se pravidlo, že doba, kterou 
si užíváte, plyne mnohem rychleji.

Eso! Nejlepším možným způsobem uzavřel 
svůj poslední zápas. Stává se celkovým vítězem 
v kategorii starších hráčů turnaje v ping-pongu! 
Mladší děti už také dohrály. Následuje slav-

nostní vyhlášení a předávání 
cen nejlepším. Samozřejmě 
že ostatní, kteří se neumístili 
na stupních vítězů, dostanou 
alespoň sladkou cenu útěchy 
za účast a odvahu. Všichni 
mohou být spokojení. I my 
pracovníci. Umožnili jsme 
dětem, které k nám přišly, 
prožít smysluplně a zajímavě 
další den.

Jaromír Matys, DiS.,  
CHS Michala Magone
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Významná Výročí našich spolupracoVníků V období 
duben až čerVen roku 2010

žiVoTní Výročí
 Bandyová Monika Harazimová Jana Michálková Jana
 Damková Jarmila Jarošová Lenka Nemček Karel
 Doležel Jaroslav Ing. Koláčková Lenka Posoldová Alice
 Geffertová Ludmila Lázničková Táňa Sedlář Kamil
 Gnat Lidia Agni Lichá Barbora Tvarůžková Monika Bc.

pracoVní Výročí
 5 let 5 let 10 let
 Balharová Radomíra Přibyl Hugo MUDr. Tomášek Ivan
 Bezděčíková Lenka Sedlář Kamil 
 Blaha Zdeněk Slunéčková Lenka 
 Grollová Jarmila Žabčíková Ivana 
 Pelikánová Nela  

Charita Ostrava v číslech k 30. 4. 2010:  
226 zaměstnanců, 61 externích spolupracovníků.

„zavřít dveře před změnou znamená spustit závoru před životem.“
A. Whitman

do dalších let přejeme oslavencům hodně zdraví, štěstí,  
pracovních i životních úspěchů a božího požehnání.

Naše organizace byla podpořena dotací z rozpočtů statutárního města Ostravy, 
Moravskoslezského kraje a státního rozpočtu ČR.

chariTa osTraVa na Facebooku a podpora s paYsecem
S Charitou Ostrava se můžete spojit prostřednictvím sociální sítě Facebook.com, 
kde vznikl náš profil. Kromě aktuálních událostí a pozvánek zde bude fotogalerie 
z našich aktivit.

Rozhodnete-li se podpořit naši práci, jednoduchou a rychlou možnost nabízí online 
platební systém paysec. PaySec je moderní způsob, jak platit na českém inter-
netu. Platby přes PaySec jsou zdarma, do systému se může registrovat každý, bez 
ohledu na to, u které banky má vedený účet. Stačí kliknout na banner „Daruj Paysec“ na webu Charity 
Ostrava. Více o službě na www.paysec.cz 
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Velmi děkujeme městskému obvodu Slezská Ostrava a místnímu sboru dobrovolných 
hasičů za pomoc při likvidaci následků zatopení Charitního domu sv. Václava – 
domova pokojného stáří v Ostravě-Heřmanicích!


